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اگر در کشور قانونی وضع می شود بهتر است در 
مجلس وضع شود تا از استحکام و قوام بیشتری 
برخوردار باشد . مصوبه شورای عالی فضای مجازی، 

از نظر محتوایی سه اشکال جدی دارد.
 مرداد سال گذشــته نمایندگان مجلس با ۱۲۱ رای موافق 
تصویب کردند طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی بر اساس اصل ۸۵ قانون 
اساسی مورد بررسی قرار گیرد؛ مجوزی که باید طرح صیانت 
در کمیسیون مشترکی بررســی می شد و مصوباتش همان 
مصوبه صحن علنی تلقی و مستقیم برای بررسی و ارائه نظر 
به شورای نگهبان ارسال می شد. اما این گونه نشد و درنهایت 
طرح صیانت از اصل ۸۵ هم خارج شــد. طی این مدت بحث 
های زیادی در مجلس بین موافقان و مخالفان طرح و در مرحله 
ای نیز مرکز پژوهش ها وارد عمل شد و نهایتا ، خبرها از کنار 
گذاشتن طرح صیانت حکایت داشت و به همین دلیل ، سکوتی 
رســانه ای درباره این طرح جنجال برانگیز ایجاد شد . اما ۱۵ 
شهریور ماه توئیت یک کارشناس فناوری اطلاعات ، مشخص 
کرد که شورای عالی فضای مجازی به ریاست رئیس جمهوری 
بخش مهمی از طرح صیانت یا همان »تنظیم گر تنظیم گرها« 
را تصویب و شورایی جدید با اختیارات فراوان را مامور اجرای آن 
کرده است . اعضای حقوقی این شورا عبارتند از: رئیس جمهور 
)رئیس شورای عالی(، رئیس مجلس شورای اسلامی، رئیس 
قوه قضائیه، رئیس سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران، دبیر شورای عالی و رئیس مرکز، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری، وزیر اطلاعات، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، فرمانده نیروی انتظامی جمهوری 

اسلامی ایران. اعضای حقیقی برای مدت سه سال انتخاب می 
شوند.غلامرضا نوری قزلجه از اعضای کمیسیون مشترک طرح 
و یکــی از مخالفان جدی طــرح صیانت در گفت و گو با خبر 

آنلاین تاکید کرد :
آیا مجلس از جزئیات طرح تصویب شــده در شورای 
عالی فضای مجازی به ریاست رئیس جمهوری که بخش 
مهمی از طرح صیانت را تصویب کرد اطلاعی دارد یا خیر؟

آن ها مصوبه خود را احتمالا برای رئیس مجلس می فرستند 
ولی الزامی ندازند آن را به نمایندگان ابلاغ کنند، به ما اعلام نمی 

کنند و نمایندگان به صورت عمومی در جریان قرار می گیرند.
با توجه به تعطیل بودن مجلس آیا در این ایام برای 

هیات رئسیه مصوبه خود را ارسال کرده اند؟

بله احتمالا فرســتاده اند ولی ما از طریق رسانه ها در جریان 
مصوبه قرار گرفتیم.

یعنی هیات رئیسه نیز در چنین مواردی شما را در 
جریان قرار نمی دهد؟

نه این مرسوم نیست.
بــا توجه به این که جایگزیــن طرح صیانت در 
مجلس در حال بررسی بود، حالا که طرح صیانت در 
خارج از مجلس تبدیل به قانون شده، آیا این مصوبه 

قانونی است؟
اگر در این حوزه قانونگذاری می شد و مجلس مصوبه داشت 
، می توانست از استحکام بیشتری برخوردار باشد. ولی مصوبات 
شورای عالی فضای مجازی هم بر اساس اساسنامه خود و رویه 

ای که تاسیس شده، اجرایی می شود و این امری معمول است. 
در کشور ما مصوبات شوراهای عالی معمولا قابل اجرا هستند 

ولی خُب قطعا به استحکام قانون مجلس نیستند.
با این تفسیر دیگر کمیسیون مشترک حق اعتراض 

به این مصوبه را ندارد؟
کمیسیون مشترک بر اساس اصل ۸۵ قانون اساسی تشکیل 
شد و بعد طرح صیانت را از ذیل اصل مذکور خارج کردند. به طور 
طبیعی کمیسیون هم دیگر موضوعیتی نداشت. به همین دلیل 
رئیس مجلس شورای اسلامی طرح مذکور را به شورای عالی 
فضای مجازی ارسال کرد. ولی افراد می توانند نظارت شخصی 

خود را به عنوان کمیسیون اعمال کنند.
آیا مصوبه جدید منجر به افزایش محدودیت ها 
خواهد شد؟ از نگاه شــما ایرادات و اشکالات آن 

کدامند؟
مصوبه مذکور از استحکام لازم برخوردار باشد، از این رو اگر در 
کشور قانونی وضع می شود بهتر است در مجلس وضع شود تا 
از استحکام و قوام بیشتری برخوردار باشد؛ به عبارت دیگر باید 
مطابق نظر باید یک مرجع قانونگذاری، قانون وضع شود. مصوبه 
شورای عالی فضای مجازی، از نظر محتوایی سه اشکال جدی 
دارد: ۱- در این مصوبه نقش دولت کم رنگ شده و دولت دیگر 
در این حوزه ، اکثریت نــدارد و در نتیجه ، یعنی نظارت مردم 
که از طریق نمایندگان آن هــا در مجلس بر هیات وزیران و 
دولت اعمال می شود، تقریبا از موضوعیت می افتد و نظارت پذیر 
نیست. ۲- اشکال دیگر این است که در بعضی جاها با مباحث 
شــورای رقابت ذیل اصل ۴۴ و قانون موجود تزاحم دارد که به 
نظر می رسد این موضوع هم باید حل و فصل شود. ۳- ترکیب 
افراد نشان می دهد نگاه فنی در مجموعه کمتر و نگاه ها بیشتر 
غیر فنی اســت. لازم است در چنین مراجعی نگاه های فنی و 

موضوعات محتوایی پر رنگ تر دیده شود ولی به نظر می رسد 
در اینجا موضوعات عمومی خیلی پررنگ تر دیده شده است.

از نظر شکلی چطور ، آیا ایرادی در این بخش وارد 
است ؟

خیر ، از نظر شکلی این از اختیارات شورای عالی فضای مجازی 
بود که ان را تصویب کردند. دقیقا می شــود گفت مواد ۲، ۳، ۴ 

طرح صیانت بود که با اندک تغییراتی آنجا مصوب شد .
در مجموع آنچه مصوب شــده آیا همان صیانت 

مطلوب طیفی از نمایندگان حامی طرح است ؟
از ارکان اصلــی طرح صیانت همیــن تنظیم گری و بحث 
کمیسیون بود که در اینجا مصوب کرده اند. اما در طرح صیانت 
درباره موضوعات بعدی یعنی پلت فرم ها و سرنوشــت آن ها 
،جرم انگاری ها، محدودسازی ها، مسدود سازی ها، فیلترینگ 
و جرائم توضیح داده شــده ، که در طرح مصوب اصلا وارد آن 
موضوعات نشده اند و یک چارچوب و ظرفیت کلی با این مصوبه 

ایجاد شده است.
با این مصوبه آیا برای منافــع و مصالح مردم و 
کســب و کارها در اینحا مقررات وضع و تصمیم 

گیری خواهد شد؟
در این مصوبات مخارج را به صورت خیلی کلی آورده اند و به 
تشکیلات اختیاراتی داده اند که موحب ایحاد یک ظرفیت شده 
و بستگی دارد که چگونه از ان استفاده شود . طراحان و حامیان 
صیانت ، می توانند همه نقطه نظرات شان را با ظرفیت های 
مصوبه شورای عالی مجازی ، پیگیری و اجرایی کنند و دیگر ، 
نیازی به قانون مجلس ندارند. ولی ما امیدواریم از ظرفیت مصوبه 
شورا برای نظم دادن به فضای مجازی، افزایش امنیت کاربران، 
دسترسی آسان، سریع، پرسرعت و ارزان قیمت اینترنت که جزو 

حقوق اساسی مردم است، استفاده شود.

نوری قزلجه ، نماینده مجلس : از طریق رسانه ها در جریان مصوبه قرار گرفتیم

مصوبه شورای عالی فضای مجازی ، حق نظارت را از مجلس سلب کرد رئیسی اصلاحیه بودجه سال ۱۴۰۱ را ابلاغ کرد
رئیس جمهور قانون اصلاح ذیل جدول )۴-۲۴( محرومیت زدایی تبصره ۱۴ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور را برای اجرا به سازمان برنامه و بودجه و 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ابلاغ کرد.
به گزارش گســترش نیوز، آیت الله سید ابراهیم رئیســی در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران »قانون اصلاح ذیل جدول )۴-۲۴( محرومیت زدایی تبصره ۱۴ قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور« را که در جلسه علنی ۲ شهریور ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی 
تصویب و در تاریخ ۹ شهریور به تایید شورای نگهبان رسیده، برای اجرا به سازمان برنامه و بودجه 
و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ابلاغ کرد.بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی، اعتبار ستون 
تبصره)۱۴( جدول )۱۰-ج( استانی به صورت ۱۰۰ درصد تخصیص یافته و به طور مساوی )هر 
استان یک هزار میلیارد ریال( در اختیار شورای برنامه ریزی و توسعه استان ها قرار می گیرد.این 
اعت بار با لحاظ عدم برخورداری روستاهای بالای بیست خانوار پس از تصویب شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان، جهت تهیه، بازنگری و اجرای طرح های هادی، بهسازی و آسفالت معابر 

روستایی توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی هزینه می شود.

کسانی که حاضر نیستند در این مملکت زندگی کنند، 
خیلی هم عاشق این هستند که بر این مردم حکومت کنند

الهویردی دهقانی، نماینده مجلس در واکنش به خبر حضور فرزند انســیه 
خزعلی در کانادا، می گوید که کسانی که حاضر نیستند در این مملکت زندگی 
کنند و به مردم خدمات دهند، متاسفانه خیلی هم عاشق این هستند که بر این 
مردم حکومت کنند. بنابراین اینجا یک تعارضی وجود دارد. حکومت آن ها بر 

این مردم چنگی به دل نخواهد زد.
به گزارش اقتصادآنلاین، الهویردی دهقانی درباره حضور فرزند انسیه خزعلی در کانادا، بیان کرد: 
»این را در دولت های قبلی هم بارها گفته ایم اما دولت فعلی باید با دولت های قبلی تمایزاتی داشته 
باشد. کسانی که حاضر نیستند در این مملکت زندگی کنند و به مردم خدمات دهند، متاسفانه 
خیلی هم عاشق این هستند که بر این مردم حکومت کنند. بنابراین اینجا یک تعارضی وجود 
دارد.«دهقانی افزود: »به باور من کسانی که زندگی شان آن ور آب هاست و طبیعتا نسل هایشان 
هم دارد به کشور دیگری منتقل می شود، حکومت آن ها بر این مردم چنگی به دل نخواهد زد. 
افزون بر این مشکلاتی را، هم از نظر سیاسی و اجتماعی و هم از نظر عملی و اجرایی ایجاد 

خواهد کرد.«

نماینده روسیه:
انتقاد اروپا از ایران بی موقع است

نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در وین انتقاد کشورهای 
اروپایی از ایران را بی موقع توصیف کرد.

به گزارش بازار، میخاییل اولیانوف نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در وین، 
در پیامی در حساب توئیتری خود در واکنش به بیانیه مشترک سه کشور اروپایی فرانسه، انگلیس 
و آلمان در انتقاد از رویکرد ایران به توافق هسته ای، نوشت: در واقع بسیار بی موقع. درست در 
لحظه حساسی در مذاکرات وین و در آستانه نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی.

محصولات پالایشگاه های کوچک استاندارد نیست
عضو کمسیون انرژی مجلس از ارسال نامه به رئیس جمهور درباره ساماندهی 

پالایشگاه های کوچک برای افزایش تولید بنزین خبر داد.
به گزارش خبرآنلاین، هادی بیگی نژاد عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی از ارسال 
نامه به آیت الله رئیسی رئیس جمهور برای ساماندهی پالایشگاه های کوچک خبر داد.وی افزود: در 
کشور مینی پالایشگاه هایی وجود دارد که حدود ۱۰ هزار بشکه میعانات را دریافت کرده و فرآورده 
تولید می کنند اما محصولات این پالایشگاه ها استاندارد نیست لذا شرکت پالایش و پخش با آنها 
کار نمی کند.عضو کمیسیون انرژی ادامه داد: بنده از مدت ها قبل با مسئولان این پالایشگاه های 
کوچک جلسه داشتم که تا الان نیز ادامه دارد، مسئولان اینها عنوان می کنند که می توانند بنزین 
و گازوئیل استاندارد تولید کنند اما مسئولان شرکت پالایش و پخش عنوان می کند که این مینی 
پالایشگاه ها چنین امکانی ندارند.بیگی نژاد ادامه داد: پس از استماع نظرات، از چندین پالایشگاه 
کوچک بازدید و از نزدیک فرایند کار اینها بررسی شد و به این نتیجه رسیدیم که تولید بنزین 
و گازوئیل با کیفیت و استاندارد در این مینی پالایشگاه ها امکان پذیر است و چندین امتیاز هم 
دارد اول اینکه سرمایه گذاری مردمی است و نیازی به ورود دولت ندارد، نکته بعدی اینکه این 
پالایشگاه ها در اقصی نقاط کشور ساخته می شود، ثالثا اشتغال زایی می شود و نکته آخر اینکه 

می توان از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای استاندارد سازی استفاده کرد.
وی با بیان اینکه ســاماندهی این پالایشگاه ها ملزوماتی هم دارد که در نامه ای که به آقای 
رئیسی نوشته شد اینها توضیح داده شده، گفت: پیشنهاد این است که ساماندهی پالایشگاه های 
کوچک توسط ستاد اقتصاد مقاومتی که زیر نظر معاون اول رئیس جمهور است، انجام شود، چرا 
که برای این کار نیاز به همکاری چند نهاد است.نماینده ملایر در مجلس با بیان اینکه ما حدود 
۴۵ پالایشگاه کوچک فعال داریم، تاکید کرد: با ساماندهی این مینی پالایشگاه ها می توان بعد از 

یک سال به میزان نسبتا خوبی به حجم بنزین و گازوئیل تولیدی کشور اضافه کرد.

بازار سرمایه بچه بین راهی وزرا شده  است
ما مشکلاتی را در ســاختار اقتصاد داریم که در صورتی که هر دولتی با هر 
گرایش سیاسی بر سرکار آید این مشکلات به بزرگترین چالش های آن بدل 

خواهد شد.
یکی از این چالش ها نقدینگی است، بزرگترین عارضه ای که هر دولتی با هر گرایش سیاسی 
روی کار بیاید تحت تاثیر آن قرار خواهد گرفت؛ در ۸ سال پیش و در زمان ریاست جمهوری 
آقای روحانی نیز دولت با چنین چالشی مواجه بود اما با شدت کمتر و دولت سیزدهم تاکنون 
نتوانسته است بر چالش نقدینگی غلبه کند.تورم دومین چالشی است که دولت با آن مواجه است 
و همین نقدینگی در حوزه تورم نیز اثرگذار است. در این دولت دو عامل باعث تورم شده است 
یکی از آنها فضای جهانی است و دومین عامل نیز میزان نقدینگی در کشور است.در بازار سرمایه 
دولت کارهایی را انجام داده است که هم مثبت بوده است و هم منفی؛ در حوزه مالیاتی، رئیس 
سازمان امور مالیاتی بخشنامه هایی را اعلام کرده است که کاملا به نفع بازار سرمایه بوده است. 
مالیات اوراق سپرده کالایی برای چندین سال مسکوت مانده بود که امسال حل شد و می توان 
گفت در حوزه هایی عملکرد دولت مثبت بوده است و در حوزه هایی کارشناسان عملکرد دولت 
را قبول ندارند مانند حوزه هایی از قبیل رانت خودرو و باید پرسید که دولت بر چه استدلالی اجازه 
می دهد که خودروسازان زیان ده قرعه کشی برگزار کنند؟ماه عسل عملکرد دولت را بنده مثبت 
تلقی می کنم اما به طور جداگانه در برخی از حوزه ها عملکرد دولت مثبت نبوده است؛ متاسفانه 
بخشی نگری همچنان که در دولت های قبلی بوده است در این دولت نیز دیده می شود به عنوان 
مثال وزیر صمت تنها به حوزه خود توجه می کند و وزیر نفت نیز تنها توجه اش به وزارت خانه خود 
است و به طور کلی بخشی از انتقاداتی که وجود دارد به عملکرد وزارت صمت و تاثیر گذاری 
این وزارتخانه بر ساختار بازار سرمایه بازمی گردد.وزارت صمت احساس می کند که بورس کالا 
یکی از اداره های زیرمجموعه آن است و با این تفکر عمل می کند؛ متاسفانه بازار سرمایه بچه 
بین راهی وزرا مختلف شده است و شورایی ایجاد شده به عنوان شورای عالی بورس که مصوبات 
آن ضمانت اجرایی ندارد و این شورا متشکل از رییس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد است و در 
نهایت وزیر اقتصاد را مجلس برای پاسخگویی فرا می خواند در صورتی که خیلی از اتفاقاتی که 
در بازار سرمایه رخ می دهد ناشی از دخالت های وزیر صمت است و به همین جهت بازار سرمایه 

توجه ویژه ای را می خواهد.

رصد بازار اقلام اساسی؛
پرواز قیمت مرغ از روی نرخ مصوب!

در حالی که حداکثر نرخ مصوب هرکیلوگرم مرغ ۶۰ هزار تومان تعیین شده قیمت 
ایــن محصول در بازار از این قیمت عبور کرده اســت و ۶۲ هزار و ۷۵۰تومان تا 

۶۵ هزار تومان به فروش می رسد.
به گزارش اقتصادنیوز، بعد از مردمی سازی یارانه ها حداکثر نرخ مصوب هرکیلوگرم مرغ ۶۰ هزار تومان 
تعیین شد اما مشاهدات میدانی نشان می دهد که در روزهای اخیر قیمت ها از نرخ مصوب عبور کرده است 
۶۲ هزار و ۷۵۰ تا ۶۵ هزار تومان در تهران به فروش می رسد.دماوندی نژاد معاون وزیر جهاد کشاورزی 
هفته گذشته درباره گران شدن قیمت مرغ در بازار، گفت: گزارش هایی درباره گران فروشی مرغ به هر 
کیلو گرم ۶۵ هزار تومان داریم اما با توجه به اینکه قیمت مرغ زنده ۴۲ هزار تومان است، حداکثر قیمت 
این محصول نباید بیشتر از ۶۰ هزار تومان باشد.وی افزود: ذخایر کافی از مرغ داریم که به استان های 
مختلف ابلاغ شده که ذخایر خود را در بازار توزیع کنند.بنابر این گزارش براساس اعلام مرکز پژوهشهای 
مجلس، مصرف مرغ در کشور ۳۰ تا ۵۰ درصد کاهش یافته است و وزارت جهاد کشاورزی برآورد می 
کندکه این کاهش مصرف بیش از ۳۰ درصد باشد و به دنبال توزیع کالا برگ مرغ و تخم مرغ برای 
بازگشت مصرف به روال قبل خود است.مرغداران خواهان افزایش قیمت این محصول هستند به همین 
منظور در جلسه تنظیم بازار هفته پایانی شهریور با حضور معاون اول رئیس جمهور این موضوع بررسی 
می شود.گفتنی است که قیمت تمام شده مرغداران در کشور بالا و شرایط رقابت با کشور های مانند ترکیه 
برای صادرات ندارد هرچند این وضعیت در مرغداران دارای زنجیره ارزش مناسب تر است.صنعت طیور 
کشور سال ها به دریافت نهاده های دامی با ارز دولتی ۴۲۰۰ تومان عادت کرده و به خوبی بر روی افزایش 

بهره وری و ارتقاء ضریب تبدیل در صنایع کار نکرده است.
صنعت مرغداری کشور علاوه بر اینکه نیازمند آن است که تا حد امکان نهاده های دامی مورد نیاز 
خوراک طیور را داخلی سازی کند بلکه با زنجیره کردن چند هزار واحد مرغداری کوچک در قالب یک 

برند می تواند هزینه تمام شده راکاهش دهد.

اخبار کوتاه 

بر اساس جدیدترین گزارش وزارت کار از وضعیت اشتغال در کشور، 
از شهریورماه سال گذشته تا پایان مرداد ماه امسال، جمعا ۹۷۵هزار و 
۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده است. اما سوال اساسی این است که 

خالص اشتغال ایجادشده چقدر است؟
به گزارش اقتصادآنلاین، محمود کریمی بیرانوند، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت کار با اشاره به گزارش سامانه ملی رصد اشتغال گفته است که از شهریورماه سال 
گذشته تا پایان مرداد ماه امسال، جمعا ۹۷۵هزار و ۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده است. 
بر اساس این آمار، از ابتدای شهریور تا پایان اسفند ماه ۱۴۰۰، یعنی هفت ماه آغاز به کار 
دولت سیزدهم، ۶۳۴هزار و در ۵ماهه ابتدایی امسال هم ۳۴۱هزار و ۶۳۳شغل در کشور 
ایجاد شده است.اما برای بررسی وضعیت اشتغال و بازار کار باید توجه داشت که ظاهرا آمار 
منتشر شده در گزارش سامانه ملی رصد اشتغال، صرفا به تعداد مشاغل ایجاد شده اشاره 
دارد، درحالیکه برای بررسی دقیق تر باید خالص اشتغال را مورد توجه قرار داد. ذکر مثالی 
از آمریکا می تواند به درک بهتر این موضوع کمک کند؛ در ماه جولای، تعداد شاغلان در 
ایالات متحده تنها ۰.۵ میلیون افزایش یافته؛ به این صورت که هر چند حدود ۶.۴ میلیون 

شغل جدید ایجاد شد اما ۵.۹ میلیون شاغل قدیمی، شغل خود را ترک کردند!

بنابراین باید بطور دقیق مطرح شود که اگر از شهریورماه سال گذشته 
تا پایان مردادماه امسال، جمعا ۹۷۵هزار و ۶۳۳ شغل در کشور ایجاد 
شده، در همین بازه زمانی چه تعداد شغل از بین رفته و بنابراین خالص 

اشتغال ایجاد شده چقدر است؟
این درحالی است که مرکز آمار به عنوان معتبرترین نهاد منتشرکننده آمار اقتصادی، هنوز 
گزارش مربوط به تعداد شاغلین و نرخ بیکاری تابستان سال جاری را اعلام نکرده و آخرین 
آمار موجود مربوط به بهار امسال است.براساس آمار مرکز آمار، تعداد شاغلان که در انتهای 
تابستان ۱۴۰۱ برابر ۲۳میلیون و ۴۰۱هزار نفر بوده، در انتهای بهار سال جاری به ۲۳میلیون 

و ۵۷۲هزار نفر رسیده که افزایش ۱۷۱هزار نفری در این بازه ۹ماهه را  نشان می دهد.
اما چرا توجه صرف به اشتغال ایجادشده می تواند گمراه کننده باشد؟

این سوال بسیار مهم را با یک مثال پاسخ می دهیم. با توجه به اینکه بنابر گفته معاون وزیر 
کار در ۵ماهه اول امسال حدود ۳۴۲هزار شغل ایجاد شده، بنابراین با کنار هم قرار دادن 
این عدد و اعلام رییس جمهور مبنی بر ایجاد ۹۷۰هزار شغل جدید در ۶ماهه دوم ۱۴۰۰ و 
۵ماهه اول ۱۴۰۱، نتیجه می گیریم در ۶ماهه دوم سال گذشته ۶۲۸هزار شغل ایجاد شده 
است.این در حالی است که بررسی میزان اشتغال خالص ۶ماهه دوم بر اساس آمار مرکز 

آمار حاکی از این است که تعداد شاغلین از ۲۳میلیون و ۴۰۱هزار نفر در انتهای تابستان 
۱۴۰۰ به ۲۳میلیون و ۱۷۱هزار نفر در انتهای ۱۴۰۰ رسیده است؛ یعنی به صورت خالص 
۲۳۰هزار نفر از تعداد شاغلین کاسته شده است.بنابراین با توجه به ایجاد ۶۲۸هزار شغل 
در این بازه زمانی، کاهش ۲۳۰هزار نفری خالص اشتغال به معنی از بین رفتن ۸۵۸هزار 

شغل در بازه زمانی مذکور است.
این مثال نشان می دهد که بیان صرف آمار اشتغال ایجادشده نمی تواند نمایانگر تصویر 
صحیحی از بازار کار باشد و معاون وزیر کار باید در کنار تعداد اشتغال ایجادشده در یک 
سال اخیر یعنی ۹۷۶هزار شغل، تعداد شغل های از بین رفته و در نتیجه خالص اشتغال 
 را اعلام نماید و در این صورت اســت که وضعیت بازار کار به صورت صحیح روشــن 

می شود.
بنابراین برای بررسی دقیق تر وضعیت بازار کار، بهتر است همانطور که ابراهیم رییسی در 
جلسه ۵مرداد هیات دولت گفت: »مرکز آمار ایران مسئول ارائه آمارهای متقن در کشور 
است« به آمار مرکز آمار استناد شود و منتظر انتشار آمار بازار کار در انتهای تابستان ۱۴۰۱ 
باشیم تا از این طریق بتوانیم با مقایسه تعداد افراد شاغل اعلام شده با تعداد شاغلان در 

انتهای تابستان ۱۴۰۰ خالص اشتغال ایجادشده در یک سال اخیر را بسنجیم.

مشکل مزمن اختلاف آماری؛ این بار در اشتغال!
البته مقایســه آمار مورد استناد معاون وزیر کار با آمار مرکز آمار بار دیگر حاکی از یک 
مشــکل مزمن در آمارهای کشور است. بر اساس آمار مرکز آمار تعداد کل شاغلان در 
انتهای سال ۱۴۰۰ برابر ۲۳میلیون و ۱۷۱هزار نفر بوده که این عدد در انتهای بهار سال 
جاری به ۲۳میلیون و ۵۷۲هزار نفر رسیده؛ یعنی تعداد شاغلان در فصل بهار سال جاری 
به میزان ۴۰۱هزار نفر افزایش داشته است. حال با توجه به اینکه به صورت طبیعی تعدادی 
از شغل های موجود، در فصل بهار از بین رفته اند، تعداد شغل های ایجادشده در ۳ماهه اول 
سال جاری بیش از ۴۰۱هزار نفر بوده است. این در حالی است که بر اساس اعلام معاون 
وزیر کار تعداد شغل های ایجادشده در ۵ماهه اول سال جاری  ۳۴۲هزار نفر بوده است؛ 
یعنی در یک بازه زمانی طولانی تر تعداد مشاغل کمتری ایجاد شده است!  که این مشاهده 
حاکی از تفاوت در آمار اعلام شده سامانه ملی رصد اشتغال با آمار اعلامی مرکز آمار است.
البته چنین مساله ای پیشتر در آمار مربوط به تورم و قیمت مسکن و اختلاف آنها در ۲منبع 
آماری بانک مرکزی و مرکز آمار هم مشاهده شده که با توجه به توضیحات اشاره شده در 
این گزارش لزوم یکپارچه سازی و انتشار منظم و همراه با جزئیات آمار توسط منابع آماری 

مختلف بیش از پیش آشکار می شود.

چندگانگی آماری این بار در اشتغال!
گفتید 975هزار شغل ایجاد شده، اما نگفتید چه تعداد از بین رفته؟

رئیس اداره عملیات زمینی ســپاه در خرداد امسال در یک برنامه 
تلویزیونی از زندگی »چهار هزار« نفر از فرزندان مقامات جمهوری 
اســلامی در خارج از کشور خبر داد و گفت: »امروز نزدیک ۴ هزار 
فرزند برخی از مسئولان در آمریکا، اروپا و کانادا زندگی می کنند. این 
افراد باید »رصد« شوند تا در آینده، هیچ پست مدیریتی در جمهوری 
 اســلامی به آن ها داده نشود.«یکی دیگر از مسئولین این تعداد را 

»۵ هزار« نفر برآورد کرد.
به گزارش اقتصادآنلاین، تولد نوه علیرضا زاکانی، شهردار تهران در زروریخ سوئیس 
و مهاجرات فرزند انسیه خزعلی، معاون رئیس جمهور و یک معاون وزیر به کانادا، از 
جمله موضوعات پربازتاب در فضای مجازی و در میان افکار عمومی بود. مهاجرتی 
که معاون رئیس جمهور آن را »ســفری با اهداف دانــش بنیان« خواند.مرتضی 
سقائیان نژاد، شــهردار قم و از چهره های اصولگرا نیز در واکنش به خبر مهاجرت 
همه فرزندانش به خارج از کشور گفت که هدف این سفر »تحصیل علم و دانش 
بوده« و فرزندانش »سفیران گویا برای نظام« هستند. بعدها یکی از فرزندانش این 
گفته پدر را تکذیب کرد.هرچند به گفته رسانه های طرفدار دولت: رئیس جمهور دستور 
داد تا اگر »پدر رفت، پســر هم برود«، اما وی تا کنون در مورد خروج فرزند معاون 
خود از کشور و مهاجرت به کاناد سکوت کرده است.فرزند خانم خزعلی در کانادا در 
شرکت یکی از متهمان پرونده های موسوم به ارزش افزوده شاغل است، حجم این 
پرونده بر چند هزار میلیارد تومان بالغ می شود. شرکت مادر و سرمایه گذار وی در 
کانــادا ۷gate نام دارد که مالک آن پرونده ای ۸ هزار میلیارد تومانی دارد. آذری 
جهرمی وزیر ســابق ارتباطات گفته بود: »این شرکت ها با پشتیبانی که داشتند، 
جیب مردم را زدند.« معاون رئیس جمهور به این اتهام مطروحه که فرزند او نیز 
در پرونده های ارزش افزوده دســت داشته یا خیر، پاسخی نداده است.ه برادر زن 
وزیر جهاد کشاورزی نیز از جمله به عنوان رئیس حراست، وزارت جهاد کشاورزی 
منصوب شدند. یکی از مسئولین روابط عمومی این نهاد، در تکذیبیه ای گنگ، انتصاب 
همزمان ۳ برادر زن را نفی نکرد، اما انتصاب یکی از برادر خانم های وزیر به عنوان 
رئیس حراست وزارت جهاد کشاورزی را تایید کرد. با این همه فعالان این حوزه از 
اشتغال دیگر منسوبین ساداتی نژاد در این وزارتخانه پرحاشیه خبر دادند. خبر بازداشت، 
بردار خانم کوچکتر وزیر نیز به تازگی، تکذیب شــد.وزیر مسکن و شهرسازی نیز 
خبر دستگیری مشاور خود و یکی از منصوبین برادر آیت الله مکارم را تکذیب کرد، 
اما در مورد ادعای یکی از نمایندگان مجلس در مورد درگیر شدن پسر همسر دوم 
و دیگر فرزندش در این پرونده، پاسخ روشنی ارائه نکرده است.محمد هادی زاهدی 
وفا، سرپرست وزارت رفاه نیز که از سوی رئیس جمهور، به عنوان جانشین حجت الله 

عبدلملکی در نظر گرفته شده است، بنا به ادعای یکی از چهره های سیاسی کشور، 
در فاصله سال های ۷۱ تا ۷۳ و ۸۰ تا ۸۲ در کانادا زندگی کرده است و دو دخترش 
دارای تابعیت کانادایی هستند. کوچکی نژاد نماینده مجلس این مسئله را مهم ارزیابی 
کرد و گفت که قطعاً بر روی تایید صلاحیت زاهدی وفا در مجلس برای احراز پست 
وزارت تاثیر خواهد گذاشــت.دفتر محسن خجسته مهر رئیس شرکت ملی نفت و 
معاون وزیر نفت نیز، حاضر به پاســخگویی به سوال آفتاب نیوز در مورد مهاجرت 
فرزند وی به کانادا نشد. مرتضی میریان رئیس اداره عملیات زمینی سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در خرداد امسال در یک برنامه تلویزیونی از زندگی »چهار هزار« 
نفر از فرزندان مقامات جمهوری اسلامی در خارج از کشور خبر داد و گفت: »امروز 
نزدیک ۴ هزار فرزند برخی از مســئولان در آمریکا، اروپا و کانادا زندگی می کنند. 
این افراد باید »رصد« شوند تا در آینده، هیچ پست مدیریتی در جمهوری اسلامی 
به آن ها داده نشود.«یکی دیگر از مسئولین این تعداد را »۵ هزار« نفر برآورد کرد. 
همه آقازاده های دولت سیزدهم البته ساکن خارج از کشور نیستند.سید صادق پژمان، 
مدیر بنیاد ملی بازی های رایانه ای و فرزند سید محمد پژمان شهردار سابق مشهد، 
عضو ستاد انتخاباتی و از نزدیکان سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور است.او پس از 
روی کار آمدن دولت در نهایت تعجب، از مدیریت شرکت بهره بردار پیست اسکی، به 
مدیریت بنیاد ملی بازی های رایانه ای منصوب شد.مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان 
فعال در حوزه بازی های رایانه ای، در این باره گفت: در برخی جلسات باید ساده ترین 
مسائل مرتبط با این حوزه را نیز به ایشان توضیح دهیم، این بزرگوار همچنین مانند 
یک بلاگر اینستاگرامی تمایل غیرقابل مقاومتی به صحبت در مورد سفرهای خارجی 
و زندگی لاکچری خود دارد.روابط عمومی بنیاد ملی بازی های رایانه ای در تماس با 
خبرنگار ما، حاضر به تکذیب، تایید یا ارائه توضیحاتی در این باره نشد.سید محمد رحیم 
مرتضوی فرزند سید صولت مرتضوی معاون اجرایی رئیس جمهور هم توسط شهردار 
تهران به عنوان شهردار منطقه ۹ منصوب شد. اعتراضات برخی ساکنان این محل 
نسبت به مدیریت این آقازاده، چندی پیش خبرساز شد. برادر دیگر این آقازاده نیز از 
جمله مدیران ستاد مبارزه با مواد مخدر بود که به یک پست مدیریتی کاملًا غیرمرتبط، 
یعنی مدیریت اموال و املاک بنیاد مستضعفان منتقل شد.برخی فعالان سیاسی با 
الگوبرداری از عنوان فرزندان اعضای حزب کمونیست چین که شاهزاده های سرخ 
خوانده می شوند، آقازاده های دولت رئیسی را شاهزاده های نارنجی خطاب می کنند.
تحلیل گران می گویند دلیل نرمش غرب در مقابل اقامت آقازاده های ایرانی، )بر عکس 
سختگیری ها مرسوم غرب در برخورد با آقازاده های روسی( به دلیل ظرفیت های 
اطلاعاتی و امنیتی این افراد است که امکان جذب آن ها را به عنوان طعمه در خارج 

از کشور فراهم می سازد.

دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی ایران اظهار داشت: آنچه بین 
ایران و آذربایجان به توافق رسیده صرفا توافقات اولیه در سطوح سیاسی و کاملا 
تشریفات و نمایشی بوده  است. معتقدم هیچ یک از این توافقات پشتیبانی جدی 
ندارند چراکه متاثر از وابستگی های آذربایجان به کشورهای رقیب و متخاصم 

ایران بوده و خواهد بود.
بهمن صالحی جاوید در گفت وگو با ایلنا درباره توافقات انجام شده برای مشارکت ایران در پروژه های 
عمرانی در آذربایجان اظهار داشت: با توجه به پشتوانه مالی کشور آذربایجان مانند ذخایر نفت و ..و 
همچنین به جهت اینکه این کشور به توسعه نیاز دارد، کشوری جذاب برای پیمانکاران و صادرکنندگان 
خدمات فنی و مهندسی محسوب می شود. از سوی دیگر این کشور مزیت نسبی خوبی برای ایران 
دارد،  عواملی مانند همسایگی آذربایجان با کشورمان و به دنبال آن نزدیکی دو کشور و قرابت فرهنگی 
و زبان آذری مشترک می تواند انگیزه  پیمانکاران برای حضور در آذربایجان را افزایش دهد.وی ادامه داد: 
اما آنچه که بین دو کشور به توافق رسیده صرفا توافقات اولیه در سطوح سیاسی و کاملا تشریفات و 
نمایشی بوده  است. معتقدم هیچ یک از این توافقات پشتیبانی جدی ندارند چراکه متاثر از وابستگی های 
آذربایجان به کشورهای رقیب و متخاصم ایران بوده و خواهد بود.دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات 
فنی و مهندسی ایران افزود: با وقوع جنگ روسیه و اوکراین باید دید که آذربایجان در فدراسیون روسیه 
چه واکنشی و چه موازنه ای را دنبال می کند اگر این موازنه به سمتی باشد که خود را تابع سیاست های 
کلان روسیه ببینند باید به این موضوع توجه داشت که اخیرا پوتین اعلام کرده در شرایط تحریمی 
باید روابط  اقتصادی روسیه با ایران توسعه پیدا کند و باید دید باکو تا چه حد در این موازنه بین المللی، 
همگرا با روسیه خواهد بود. اگر این همگرایی رخ دهد ما شاهد فشارهای مثبت به سمت توسعه روابط 
اقتصادی بین آذربایجان و ایران و توسعه حضور شرکت های پیمانکار در آذربایجان خواهیم بود.صالحی 
جاوید تاکید کرد: اما در توافق درباره حضور شرکت های کشورمان در پروژه  های عمرانی آذربایجان، 
موضوع صرفا تشریفاتی و امیدی به توسعه نیست. حال اینکه اگر مسئولی در مسائل حضور پیمانکاران 
ایران در پروژه های راه سازی آذربایجان خیالبافی می کند و چنین ادعاهایی دارد؛ وقت پیمانکاران و 
مردم را تلف می کند چراکه این خیالبافی ها جامعه صادرکنندگان را معطل خواهد کرد و زمان از دست 
رفته برای هزینه فرصت بر روی دست شرکت ها که معطل اظهار نظرهای غیرکارشناسانه و سیاسی 
تعارف مابانه مسئولان دولتی هستند، می گذارد.وی درباره ارایه آمارهای ضد ونقیض نسبت به میزان 
صادرات خدمات فنی و مهندسی اظهار داشت: موضوع این است که از هر پنجره ای به این موضوع 
نگاه کنیم ممکن است که تصویر متفاوتی ببینیم. نهاد رسمیِ سازمان توسعه و تجارت آماری را درباره 
میزان صدور خدمات فنی و مهندسی منتشر می کند و طبیعتا این آمار نسبت به توان صادرات خدمات 
قابل تحلیل است و تحلیلی ارایه می دهد که آن هم انتظار ادامه رشد ۳۰ درصدی است که در دهه 
۸۰ تا پایان سال ۹۰ با آن مواجه بودیم و در پایان سال ۹۰ میزان صادرات خدمات فنی و مهندسی 
به ۵ میلیارد دلار رسید و پس از آن پیش بینی می شد که به ظرفیت صادرات به ۳۰ تا ۳۵ میلیارد 
دلار در سال برسد که هنوز هم به این پیش بینی استناد می کنند.دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات 

فنی و مهندسی ادامه داد: در کشورمان با توجه به ظرفیت پیمانکاری و رشد دانش فنی و تجربه کار 
بین المللی به یک عدد برای افق صادرات خدمات فنی و مهندسی رسیده اند که آن هم صادرات ۳۵ 
میلیار دلاری است و براین اساس حرکت رو به رشدی آغاز شد و در ادامه در درسال ۹۰ به ۵ میلیارد 
دلار رسیدیم.صالحی جاوید با اشاره به توقف و پسرفت این رشد ۵ میلیارد دلاری در صادرات خدمات 
فنی و مهندسی گفت: در حالی که باید رشد ۳۰ درصدی صادرات ادامه پیدا می کرد اما روند به گونه ای 
تغییر کرد که کشوری مانند ترکیه که بعد از ایران صادرات را دنبال می کرد و در جایگاه بعد از ایران به 
عدد صادرات ۵ میلیارد دلاری رسید امروز سالانه ۳۵ میلیارد دلار صادرات دارد و غالب کشورهایی که 
ترکیه به آنها دست پیدا کرده، بازارهایی بود که ایران در آن حضور داشت. به این معنا که بدون اینکه 
هزینه بازاریابی بپردازند، بازارهای ایران را سرقت کردند و امروز ترکیه حضور پررنگ در ترکمستان، 
عراق، پاکستان و حتی سوریه دارد.وی افزود:  اگر بعد از سال ۹۰ همان رشد ۳۰ درصدی ادامه پیدا 
می کرد،  به طور قطع در پایان ســال ۱۴۰۰ به صادرات خدمات فنی و مهندســی ۳۰ میلیارد دلار 
می رسیدیم. اما موضوع مهم این است که صادرات ۵ میلیارد دلاری درسال ۹۹ امروز به ۵۰۰ میلیون 
دلار کاهش پیدا کرده  است. حال اگر ادعایی برای رشد صادرات وجود دارد این رشد هنوز کمتر از 
رکورد سال ۹۰ است بنابراین نسبت به سال ۹۰ رشدی نداشتیم. واقعیت درباره صادرات خدمات فنی 
و مهندسی این است که ایران نه به ظرفیت برنامه ریزی شده رسیده و نه از رکورد عبور کرده است.دبیر 
انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی درباره بازار سوریه گفت: متاسفانه ایران به اندازه ای که 
در سوریه سرمایه گذاری  مالی، مهندسی و نظامی داشت، در پروژه های این کشور حضور پیدا نکرد، 
در حالی که سوریه یکی از بازارهای خوب کشورمان در این حوزه مانند عراق است.صالحی جاوید 
با اشاره به نقش تحریم ها در عدم موفقیت ایران در بازار سوریه و عراق ادامه داد: ضرر شرکت های 
پیمانکاری ایرانی نه تنها فقط مربوط به سوریه نمی شود بلکه این موضوع در عراق عمیق تر است به 
طوری که مطالبات شرکت های ایرانی در عراق به بیش از ۸۰۰ میلیون دلار می رسد البته در سوریه 
هم با مطالبات معوق پیمانکاران ایرانی مواجه هستیم اما اعداد وارقام کمتر از عراق است.وی با اشاره 
به وجود فســاد در عراق اظهار داشت: اساسا علت عدم حضور شرکت های پیمانکاری آمریکایی و 
اروپایی همین موضوع فساد گسترده در عراق است اما از طریق روابط سیاسی و نظامی به سهولت 
می توان جلوی این فساد را گرفت و اگر پیمانکاری در عراق با مشکل مواجه شد این امکان وجود دارد 
از مجرای روابط سیاسی موضوع پیگیری شود. وی افزود: هرچند بخشی از این مشکلات و موانع 
به تحریم ها برمی گردد اما لزوما همه این اتفاقات و دلایل زیان شرکت های ایرانی در عراق به دلیل 
تحریم ها نیست.  در واقع تحریم  در بسیاری از موارد به دستاویز و بهانه ای تبدیل می شود تا مطالبات و 
حقوق ایرانی ها پرداخت نشود. برای مثال در حالی که موضوع فعالیت شرکت ایرانی در عراق مشمول 
معافیت مالیاتی می شود اما وزارت نیرو به عنوان کارفرما این معافیت را تایید می کند اما دستگاه دیگری 
این معافیت را قبول نمی کند که شواهد نشان می دهد در برخی مواقع هم اینها در عراق گاوبندی 
می کنند تا پیمانکار ایرانی به حقوق خود نرسد! در این میان فساد هم توسعه پیدا می کند که این پدیده 

دیگر ارتباطی به تحریم ندارد بلکه موضوع تحریم یک دستاویز است.

همه»شاهزاده های نارنجی« دولت رئیسی تحریم ها به دستاویزی برای فساد تبدیل شده است

 ۴ هزار فرزند برخی مسئولان 
در آمریکا،اروپا و کانادا زندگی می کنند

 طلب ۸۰۰ میلیون دلاری 
شرکت های ایرانی از عراقی ها

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: باید هرچه سریعتر موضوع تامین 
منابــع ارزی موردنیاز بــرای واردات 
خودرو توسط سایر بخش های دولت 

تعیین تکلیف شود.
به گزارش بازار، رضا تقــی پورانوری درباره 
آئین نامه واردات خودرو، گفت: آئین نامه واردات 
با تاخیر بســیار تصویب و ابلاغ شد و یکی از 
انتقادات جدی موجود در این زمینه روش تدوین 
و فرآیند تصویب آئین نامه بود که متاسفانه هیچ 

مشــورت و نظرخواهی از مجلس و کمیسیون صنایع و معادن دریافت نشد.
نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه مشــکل اصلی حوزه خودرو در کشور نبود خودروهای 
اقتصادی است، افزود: در دنیا خودروها در کلاس های مختلف عرضه می شوند 
و کلاســی که اکنون با توجه به شرایط اقتصادی مورد توجه مردم کشور ما 
قرار دارد، مشخص است.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
کلاســی که برای واردات خودرو تعیین شده، مناسب است، اضافه کرد: اگر 
همانند گذشــته خودروهای خاص و عمدتا لوکس وارد شود، واردات به رفع 
چالش کمبود عرضه کمکی نمی کند.وی تصریح کرد: راهکار حل مشکلات 
بازار خودرو محدود به واردات نیست در واقع واردات خودرو تنها بخشی از راه 
حل است و وزارت صمت باید موضوع افزایش تیراژ تولید خودروهای داخلی را 

به صورت صنعتی در برنامه خود داشته باشد زیرا 
اختلاف ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو که بین عرضه 

و تقاضا وجود دارد با واردات رفع نمی شود.
 در جریان واردات 

باید از ایجاد انحصار جلوگیری شود
این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح 
کرد: از واردات باید برای تامین خودرو موردنیاز 
عموم جامعه استفاده شود در واقع پشتیبانی و 
خدمات پس از فروش نیز باید ارزان و باصرفه 
و متناسب با درآمدهای اغلب عموم مردم تامین 
شود.تقی پور با بیان اینکه باید هرچه سریعتر موضوع تامین منابع ارزی موردنیاز 
برای واردات خودرو توسط سایر بخش های دولت تعیین تکلیف شود، ادامه داد: 
در جریان واردات باید از ایجاد انحصار جلوگیری شود تا مشکلات و بلاهایی که 

بر سر تولید خودرو آمد، تکرار نشود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا آئین نامه واردات خودرو در کمیسیون صنایع 
و معادن بررســی می شود، توضیح داد: هر آئین نامه ای به بهبود و اصلاحات 
بعدی نیاز دارد بنابراین ما نیز پس از سرکشی نمایندگان به حوزه های انتخابیه 
این آئین نامه را با حضور مسئولان وزارت صمت بررسی می کنیم تا در تدوین 
دستورالعمل هایی که در وزارت صمت در جریان است، حداکثر بهره گیری برای 
کاهش التهاب و نوسانات بازار و رفع انحصار و کمک به ایجاد رقابت مدنظر 

قرار گیرد.

اقبال شاکری عضو کمیسیون عمران 
مجلس گفت: تاکنون حدود ۶۰۰ الی 
۷۰۰ هــزار گــزارش خانه خالی به 
ســازمان امور مالیاتی ارسال شده 

است.
اقبال شاکری در گفت و گو با بازار، در ارزیابی 
خود در زمینه اجرای قانون مالیات بر خانه های 
خالی در کشور بیان داشت: طبق آخرین آماری 
که ما از وزارت راه و شهرســازی اخذ کردیم، 
تاکنون حدود ۶۰۰ الی ۷۰۰ هزار گزارش خانه 

خالی به ســازمان امور مالیاتی ارسال شده است.وی تصریح کرد: همچنین 
سازمان امور مالیاتی به مالکان این خانه های خالی اعلام وضعیت کرده و با 
این حال مالکان حدود ۱۰۰ هزار خانه خالی به این شرایط اعتراض داشته اند.
این نماینده مجلس تاکید کرد: با این حال برای مابقی مالکان خانه خالی برگه 
مالیاتی لازم براساس قانون صادر شده است.عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: مالکان معترض همواره به این موضوع اعتراض 
داشتند که این خانه های خالی تحت اختیار آنها نیست. این نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: ما ۶۰۰ الی ۷۰۰ هزار خانه خالی نداریم و 
مسئولین فعلا توانسته اند این تعداد خانه خالی را شناسایی کنند.عضو کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی بیان کرد: قانون مالیات بر خانه های خالی باید 
به درســتی در کشور اجرا شود ولو اینکه منابع درآمدی آن کم و یا زیاد باشد 

چراکه این قانون برای درآمدافزایی نیســت و 
برای ساماندهی بازار مسکن در نظر گرفته شده 
است.این نماینده مجلس بیان کرد: ما براساس 
این قانون به دنبال این هستیم که مالکان خانه 
های خالی، خانــه های خود را تعیین تکلیف 
کنند یعنی یا مالیــات آن را پرداخت کنند و یا 
این خانه ها را به فروش رسانده و یا اجاره دهند 
و تکلیف آن را روشــن کنند.عضو کمیسیون 
عمران مجلس بیان کرد: در حال حاضر تعداد 
خانه افراد حقیقی کم، ولی تعداد خانه های خالی 
افراد حقوقی نظیر بانکها زیاد است. وی تاکید کرد: متاسفانه اکثریت خانه های 
خالی تحت نظر بانکها لاکچری بوده و همگی انها هم به اسم بانکها است.این 
نماینده مجلس بیان کرد: بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و امور دارایی براساس 
قانون باید این املاک را به فروش برسانند و نیاز نیست که منتظر اعمال قانون 
مالیات بر خانه های خالی در این بخش باشیم چراکه تعداد خانه های خالی 
بانکها مشخص و نمایان است.این نماینده مجلس شورای اسلامی در ادامه 
بیان داشت: بانکها باید از قانون در این بخش تمکین کنند و ده ها بار به آنها 
این موضوعات اعلام شده است. عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: 
البته فقط این بانکها نیستند که تعداد زیادی خانه خالی دارند و سازمان های 
حقوقی دیگر هم خانه های خالــی دارند و با این حال تعداد خانه های خالی 

بانکها زیاد است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: عضو کمیسیون عمران مجلس خبر داد؛

کمبود ۷۰۰ هزار خودرو صرفا با واردات حل نمی شود بانکها؛ صدرنشین خانه های خالی لاکچری


